
خشكسالي، برداشت بي رويه و بارش كم باعث ايجاد مشكل 
جديد براي ش�هر ها و فرونشس�ت زمين ش�ده است، اين 
درحالي اس�ت كه مي�زان ساخت وس�ازها و بارگ�ذاري در 
تهران نيز ب�ر عوامل فرونشس�ت زمين افزوده اس�ت تا با 
برداش�ت بي رويه آب، س�طح آب زيرزميني به شدت افت 
كند. بر اين اس�اس هر از گاه�ي در نقطه اي از ش�هر زمين 
دهان باز كرده و هر آنچه روي خ�ود دارد را مي بلعد و ادامه 
اين رون�د نگراني هاي بس�ياري را ب�ه دنب�ال دارد و هنوز 
دستگاه هاي مربوطه نتوانس�ته اند براي اين پديده كه شهر 
را آبس�تن حوادث مختلف كرده است، چاره اي بينديشند. 

               
     يك سوم از اراضي كشور در معرض فرونشست زمين 
 هميشه مي گويند به زمين مي شود تكيه كرد ولي رخداد حوادث 
شهري به دليل فرونشست زمين و فرسودگي تأسيسات شهري 
همچون نشست آب از شبكه آبرساني و ساير تأسيسات شهري 
سبب شده است تا حوادث بسياري در شهر اتفاق بيفتد و كالبد 
ش��هري همواره آبس��تن حوادث بسياري باش��د و اين حوادث 
سبب ش��ده تا ديگر نتوان به زمين هم تكيه كرد چراكه به دليل 
خشكسالي، برداشت بي رويه، بارش كم و كاهش سطح آب هاي 
زيرزميني فرونشست زمين در كنار ساير حوادث در كمين شهر 
و ش��هروندان قرار دارد. بر اين اساس فرس��ودگي در تأسيسات 
زيربنايي شهري نيز همچون شبكه آبرساني، برق، گاز و مخابرات 
از يكسو تهديد و خطري براي ساكنان شهري به حساب مي آيد 
و از سوي ديگر به دليل پيوستگي و تمركز اين تأسيسات در كنار 
يكديگر، هرگونه حوادث در تأسيسات شهري مي تواند به ساير 
اجزاي شهري نيز خسارت بسياري وارد سازد. در اين زمينه رئيس 
مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي از ارائه گزارش هايي مبني 
بر فرونشس��ت زمين در بزرگراه آزادگان تهران خبر مي دهد و 
مي گويد كه مشكل برداش��ت بي رويه آب در شهر تهران بسيار 

جدي است. 
 معاون وزير راه و شهرسازي درباره فرونشست هاي اخير صورت 
گرفته در شهر تهران مي گويد:  علاوه بر اتفاق رخ داده در خيابان 
پيامبر، در بزرگراه آزادگان نيز آثار و علائمي از فرونشست مشاهده 

شده است. 
محمد شكرچي زاده مي افزايد: در دو، سه ماه گذشته گزارش هايي 
از سوي سازمان زمين شناسي در اختيار مركز تحقيقات راه، مسكن 
و شهرسازي قرارگرفته است كه نشان از ايجاد فرونشست هايي در 

مناطق جنوب غربي تهران به ويژه بزرگراه آزادگان دارد كه عامل 
اصلي اين فرونشست ها مربوط به برداش��ت بي رويه و غيرمجاز 

آب هاي زيرزميني است. 
به گفته رئيس مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي، برداشت 
غيرمجاز از آب هاي زيرزميني در تهران طي سال هاي گذشته 
موجب افزايش فرونشست در اين شهر شده است كه در اين زمينه 
مي توان به فرونشس��ت هاي صورت گرفته در بزرگراه آزادگان و 

همچنين خيابان پيامبر)ص( و شهران اشاره كرد. 
وي معتقد اس��ت كه بحث فرونشس��ت به مس��ئله اي جدي و 
نگران كننده در كل كشور تبديل شده است و بر اساس اطلاعات 
ارائه شده از سوي سازمان زمين شناسي كه مسئوليت اعلام آمار 
فرونشست ها را برعهده دارد، حدود يك سوم از فضاي سرزمين 

ايران دچار فرونشست شده است. 
شكرچي زاده تأكيد مي كند كه در تهران آبرفت هايي وجود دارد كه 
چسبندگي كافي نداشته و از نوع دانه اي هستند، برهمين اساس 
وقتي جريان آب تغيير مي كند اين مناطق در آستانه فروريزش 

قرار مي گيرند. 
     فرونشست در تهران ۹۰ برابر شرايط بحراني

بر اساس مطالعات دفتر مخاطرات سازمان زمين شناسي، ميزان 
فرونشس��ت در جنوب تهران معادل ۳۶ سانتيمتر است كه اين 
ميزان ۹۰ برابر شرايط بحراني كه چهار ميليمتر در سال مي باشد 
عنوان ش��ده اس��ت.  محمد درويش، مديركل دفت��ر آموزش و 
مشاركت هاي مردمي سازمان محيط زيست چندي پيش با بيان 
اينكه ميزان فرونشست در تهران ۳۶ سانتيمتر و تقريباً ۹۰ برابر 
شرايط بحراني است، مي گويد: در دشت هاي كشور فروچاله هايي 
با عمق ۱۵ متر ثبت شده اس��ت. به گفته وي، از حدود ۱۰ سال 
پيش بر اساس گزارشات مؤسسه تحقيقات سازمان جنگل ها و 
مراتع در غرب تهران از فاصله درياچه استاديوم آزادي تا وردآورد 

بين ۷ تا ۱۷ متر سطح آب زيرزميني افت كرده است. 
در حال حاضر ميزان ساخت و سازها و بارگذاري در تهران آن قدر 
زياد است كه سطح آب زيرزميني به شدت افت كرده و اگرچه هنوز 
شبكه فاضلاب در اين شهر راه نيفتاده، اما افت شديد سطح آب 

زيرزميني در تهران مشهود است. 
      افت ۴۵ سانتي عمق ذخاير آب

ستار محمودي، قائم مقام وزير نيرو در خصوص وقوع فرونشست و 
فروچاله در برخي مناطق كشور و خطر ايجاد نشست هاي جديد 
زمين بر اثر پايين رفتن سطح سفره هاي زيرزميني آب مي گويد: 

به صورت ميانگين سالانه در دشت هاي كشور ۳۰ تا ۴۵ سانتيمتر 
افت س��طح ذخاير آب داريم. قائم مقام وزير نيرو اظهار داشت: 
در شش حوزه آبريز فعلي كشور براس��اس ميانگيني كه وجود 
دارد در طول سال حداقل ۳۰ س��انتيمتر ذخاير آب زيرزميني 

پايين مي رود. 
محمودي مي افزاي��د:  بنابراين در طول يك س��ال نهايتاً تا ۴۵ 
سانتيمتر سطح آب زيرزميني كشور پايين مي رود كه البته اين 
ميزان در دشت هاي مختلف متفاوت است. حال وقتي سطح آب 
پايين مي رود پس از آن در فواصلي احتمال فرونشست زمين نيز 
وجود دارد. اين مقام مس��ئول در وزارت نيرو افزود: پس از خالي 
شدن حفره هاي زيرزميني از آب، هوا توان نگهداري زمين را ندارد 
و با فشارهايي كه ايجاد مي شود دچار فرونشست مي گردد.  وي 
با اشاره به اينكه در دشت هايي كه فرونشست اتفاق مي افتد ديگر 
امكان جبران وجود ندارد، تأكيد كرد: براي اينكه اين اتفاق نيفتد 
وزارت نيرو مطالعاتي را انجام داده است و طرح تعادل بخشي منابع 
آب زيرزميني كشور را اجرا مي كند. محمودي با اعلام افزايش دو 
تا سه برابري منابع مورد نياز براي احياي ذخاير آبي كشور گفت: 
براي سال ۹۵ نيز منابع موجود نسبت به سال گذشته تا سه برابر 

افزايش يافته است. 
وي معتقد اس��ت يكي از كارهايي كه در برنامه ششم توسعه 
پيش بيني شده، اين اس��ت كه بايد ۱۱ ميليارد مترمكعب در 
مصارف، كاهش اتفاق بيفتد كه اين كار با توافق وزارت جهاد 
كشاورزي، وزارت صنعت، سازمان محيط زيست و. . . تأييد شده 
و جزو برنامه ها قرار گرفته است و اگر اين اقدامات كه در برنامه 
خوب ديده شده در عمل موفق باشند، قطعاً روند كاهش سطح 
منابع آب زيرزميني كشور متوقف مي شود و در طول سال هاي 

برنامه ششم شرايط بهبود مي يابد. 
     گردش معيوب آب در چرخه برداشت 

علي محمد شاعري، رئيس كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس شوراي اسلامي با اشاره به گزارش هاي سازمان 
زمين شناس��ي مبني بر اينكه خاك اس��تان تهران به ويژه در 
مناطق جنوبي سالانه حدود ۳۶ سانتيمتر فرونشست مي كند، 
مي گويد: تنها علت اين كاهش س��طح، برداش��ت بي رويه از 
سفره هاي زيرزميني و بازنگشتن آب تصفيه شده به سفره هاست 
به طوري كه هوا جاي آب را پر ك��رده و با كوچك ترين لغزش 
لايه هاي زمين شاهد فرونشس��ت ناگهاني و به مرور زمان نيز 

فرونشست مداوم هستيم. 

نماينده مردم شرق مازندران در مجلس دهم با تأكيد بر اينكه 
تنها راهكار خروج از اين بحران مديريت منابع آب در اس��تان 
تهران است، مي افزايد: اگر مس��ئولان كنوني سازمان محيط 
زيس��ت، آبفا و وزارت نيرو تلاش نكنند استفاده از سفره هاي 
آب زيرزميني استان تهران متعادل شود، در آينده شاهد وقوع 

حوادثي دلخراش خواهيم بود. 
وي با تأكيد بر اينكه با مديريت و پخش سيلاب هاي مقطعي 
روي زمين و مقابله با پديده بيابانزايي مي توانيم مانع از ادامه اين 
روند فرسايشي در خاك استان تهران شويم، تأكيد مي كند: از 
حجم كلي آبي كه در تهران استفاده مي شود، بيش از ۸۰ درصد 
بار ديگر به پساب هاي خانگي و فاضلاب تبديل مي شود؛ آبي كه 
بايد بازچرخاني شده تا با ورود مجدد به چرخه مصرف، لايه هاي 
زمين را نيز پر كن��د، اما عملًا امروز ش��اهد اجراي خلاف اين 

واقعيت علمي هستيم. 
ش��اعري با تأكيد بر اينكه به هيچ عنوان آب ته��ران نبايد از 
تهران خارج شود، مي گويد:  شنيده ايم كه آب مصرفي تهران 
تصفيه و به خارج از ش��هر و ساير اس��تان ها فروخته مي شود؛ 
اتفاقي كه بي هيچ ترديدي خلاف مقررات و چارچوب قوانين 

شهري است. 
اين عضو فراكسيون مديريت شهري آبي را كه از زيرزمين خاك 
شهرها استخراج و مصرف مي شود مختص هر شهر دانست و 
افزود:  اين آب بايد پس از استخراج و مصرف، بار ديگر تصفيه 
شده و به چرخه استفاده مجدد بازگردد تا در لايه ها و سفره هاي 
زيرزميني آب جايگزين شود، زيرا جاي خالي سفره ها كه قبلًا 
مملو از آب بوده، با عدم ورود آب با هوا پر شده و خلل و فرج خاك 

دچار شكست مقطعي مي شود. 
      مكاتبه مجلس با مسئولان در مورد فرونشست هاي 

تهران
رئيس كميسيون عمران مجلس از مكاتبه كميسيون عمران 
با شهردار تهران، سازمان بازرسي كل كشور، سازمان مديريت 
بحران، وزارت راه و شهرسازي و ش��وراي اسلامي شهرتهران 
درخصوص فرونشس��ت هاي اخير از جمله نشست زمين در 
خيابان پيامبر)ص( خبر داد و افزود:  طي مكاتبه اي با مسئولان 
درخواست ارائه گزارشي در خصوص بررسي موضوع، اقدامات 
انجام ش��ده و همچنين علل احصايي در مورد اين حوادث را 

خواستار شده ايم. 
محمدرض��ا رضايي كوچي، نماينده مردم جه��رم در مجلس 
شوراي اسلامي با تأكيد بر اينكه بايد مراجع ذيربط به مواردي 
كه به ايمني شهرها مرتبط است حس��اس باشند، مي گويد:  
مسئولان بايد ضمن بررسي علل و آسيب شناسي مشكلات، 

اقدامات و تمهيدات لازم را در دستوركار خود قرار دهند. 
    مسئولان براي حفظ سطح آب چه مي كنند ؟

كاهش سطح آب سفره هاي زيرزميني سبب شده است هر از 
 گاهي بخشي از شهر تهران نشست كند. بر اين اساس برخي 
اعضاي شوراي شهر پايتخت از مسئولان سازمان آب خواسته اند 

تدابير و اقدامات صورت گرفته در اين زمينه را اعلام كنند. 
رئيس كميته عمران شوراي شهر تهران در اين زمينه مي گويد: 
مسئولان س��ازمان آب اعلام كنند براي حفظ سطح آب چه 
مي كنند؟   اقبال شاكري در دويست و نود و يكمين جلسه علني 
شوراي شهر تهران در تذكري خارج از دستور به نشست زمين 
در بزرگراه آزادگان اش��اره كرد و اظهار داشت: سطح آب هاي 
زيرزميني تهران كاهش يافته و در اين زمينه شاهد فرونشست 

روزانه يك ميليمتر اراضي تهران هستيم. 
اقبال شاكري با اشاره به اينكه نتيجه پايين رفتن سطح آب هاي 
زيرزمين��ي، كاهش بارش هاي س��الانه و اس��تفاده بي رويه و 
غيرقانوني از چاه هاي آب زيرزميني است، مي افزايد:  اين موضوع 
براي حفاري هاي زيرزميني از جمله تونل هاي فاضلاب، مترو 
و حفاري هاي س��ازمان هاي آب، برق و مخابرات از يك طرف 
و گود برداري هاي عميق س��اخت و س��از از طرف ديگر بسيار 
خطرآفرين اس��ت.  رئيس كميته عمران ش��ورا معتقد است 
كه سازمان آب و فاضلاب اس��تان تهران بايد برنامه خود را در 
مقابله با اين موضوع و مديريت آن اعلام و نقشه هاي جغرافيايي 

فرونشست زمين را به ديگر دستگاه ها و شهرداري ارائه كند. 

ناگهانزیرپایمانخالیمیشود!
از شهرفرونشست زمين شهرها را آبستن حوادث مختلف كرده است 

نمايندگان م�ردم در مجلس با انتق�اد از روند كن�د اجراي طرح كاداس�تر 
تأكي�د دارن�د ك�ه اي�ن ط�رح مي توان�د در كاه�ش زمين  خ�واري و 
تع�دي ب�ه اراض�ي دولت�ي و منابع طبيع�ي تأثي�ر جدي داش�ته باش�د. 
قانون جامع حدنگار)كاداستر( در بهمن ماه سال ۱۳۹۳ تصويب و براي اجرا ابلاغ 
شد. بر اساس ماده ۱۱ اين قانون، سازمان ثبت اسناد و املاك كشور مكلف شد تا 
ظرف مهلت پنج سال پس از لازم الاجرا شدن، تمامي اسناد مالكيت دفترچه اي را به 

اسناد مالكيت حدنگار تبديل كند. 
در حقيقت كاداستر نقشه برداري ثبتي است كه ارزش حقوقي داشته و بر اساس آن 
مرزهاي اراضي تعيين و سند مالكيت صادر مي شود اما اجراي اين طرح كه به گفته 
نمايندگان مجلس در كاهش زمين خواري و تعرض به اراضي دولتي و منابع طبيعي 
تأثير بسيار دارد، به كندي پيش مي رود و لازم است سازمان ثبت اسناد و املاك 
كشور سرعت اقدامات ثبت مالكيت  اراضي را افزايش دهد.  اجراي قانون كاداستر كه 
حدود يك سال و نيم از اجراي آن مي گذرد از آماج انتقادات مبرا نيست؛ نمايندگان 
مجلس ضمن اذعان به تلاش هاي سازمان ثبت اسناد و املاك معتقدند در برخي 
از موارد ثبت، به حقوق مردم تعدي ش��ده اما ديگر نمايندگان از عدم همكاري و 
هماهنگي دستگاه هاي اجرايي به خصوص در حوزه اراضي كشاورزي و روستايي با 
سازمان ثبت اسناد و املاك گلايه مي كنند تا جايي كه كميسيون قضايي و حقوقي 
از اين نهاد درخواست كرده تا ليست دس��تگاه هايي كه همكاري نمي كنند را به 
مجلس ارائه كنند.  با اين حال نمايندگان در مجلس شوراي اسلامي تأكيد دارند 
تا موانع بودجه اي و نيروي انساني سازمان ثبت اسناد و املاك كشور براي اجراي 
قانون كاداستر مرتفع شود چراكه معتقدند ثبت مالكيت اراضي در كاهش بسياري 

از دعاوي ناشي از سند رسمي در كشور تأثير بسزايي دارد. 
   عدم  همكاري نهادهاي  دولتي 

الهيار ملكشاهي در خصوص نحوه اجراي طرح كاداستر، مي گويد: در قانون كاداستر 
پيش بيني شده اين طرح طي پنج سال در تمام كشور اجرا شود يعني سازمان ثبت 
اسناد و املاك كشور موظف شده از تاريخ ابلاغ قانون به مدت پنج سال طرح كاداستر 

را اجرا كند.  نماينده مردم كوهدشت در مجلس ش��وراي اسلامي با بيان اينكه تا 
كنون يك سال و چند ماه از ابلاغ و اجراي طرح كاداستر گذشته است، مي افزايد: 
اخيراً گزارشي را رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك در كميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس ارائه كرد كه طبق آن ۹۸ درصد كاداستر شهري انجام گرفته است، نزديك 
به ۴۰ درصد هم اين طرح در حوزه اراضي منابع طبيعي، ملي و اسناد مربوط به دولت 

پيشرفت داشته است. 
وي با بيان اينكه رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك عنوان كرد طرح كاداستر در 
حوزه املاك كشاورزي و روستايي ضعيف تر اجرا شده است، مي افزود: مسئولان اين 
سازمان معتقدند كه تا پايان دوره پنج ساله قانوني مطرح، طرح كاداستر به طور كامل 
انجام مي گيرد اما بايد برخي از سازمان ها و نهادهاي دولتي هماهنگي بيشتري با 
سازمان ثبت اسناد و املاك داشته باشند. ملكشاهي يادآور شد: اخيراً طبق مكاتبه 
با سازمان ثبت اسناد و املاك درخواست كرديم تا اس��امي ادارات، وزارتخانه ها و 
مسئولاني كه با سازمان ثبت اس��ناد و املاك در اجراي طرح كاداستر همكاري 

نمي كنند را ارائه كند تا از طريق مجلس پيگيري شود. 
    انتقاد از روند كند اجراي طرح كاداستر

محمد كاظمي در خصوص نحوه اجراي طرح كاداستر، گفت: اجراي طرح كاداستر 
اساسي ترين كاري  است كه بايد در كشور دنبال شود تا املاك و اموال مردمي و دولتي 
به صورت فني تقسيم بندي و تعيين تكليف شوند، اين قانون اگرچه در بخش شهرها 

به خوبي اجرا شده اما متأسفانه سرعت اجراي قانون بسيار كند است. 
نماينده مردم ملاير در مجلس ش��وراي اس��لامي با تأكيد بر اينكه س��ازمان ها و 
دستگاه هاي مربوط به امور زمين موظف به همكاري با سازمان ثبت اسناد و املاك 
براي اجراي طرح كاداستر هستند، تصريح كرد: دولت معتقد به اجراي اين قانون 
است، از اين رو تاكنون همكاري مناسبي با سازمان ثبت اسناد و املاك كشور داشته 
است. كاظمي يادآور شد: نقصي در قانون و اجراي قانون وجود ندارد و تنها به اجراي 
كند قانون انتقاد وارد است كه در اين زمينه مشكلات بودجه اي و مباحث تخصصي 

براي پياده سازي طرح كاداستر به عنوان علت كندي آن مطرح است. 
   رفع زمين خواري با تعيين تكليف اراضي  دولتي

يحيي كمالي پور در خصوص اجراي طرح كاداستر از سوي سازمان ثبت اسناد و 
املاك كشور، گفت: طرح كاداستر در شرايطي كه اختلافات ملكي با تعدد دعاوي 
حقوقي در مراجع دادگستري وجود دارد كه در مواردي اين دعاوي بين افراد يا بين 

افراد و دولت بود توانست تا حدودي مؤثر واقع مي شود. 
نماينده مردم جيرفت و عنبرآباد در مجلس شوراي اس��لامي افزود: اگر بتوان در 
راستاي اجراي قانون كاداستر به صورت جامع تمامي اراضي دولتي را از بلاتكليفي 
درآورد تا مالكيت اش��خاص حقيقي و حقوقي مشخص ش��ود در كاهش ورودي 
پرونده ها به مراجع قضايي، كاهش كلاه برداري ه��ا و زمين خواري ها گام بزرگي 

برداشته خواهد شد. 
وي با بيان اينكه در كنار اجراي طرح كاداستر بايد به حقوق افراد و تصرفات آنها توجه 
داشت، تصريح كرد: دولت تا زماني كه مالكيت بلامنازع خود را بر اراضي مشخص 

نكرده سازمان ثبت اسناد و املاك نبايد نسبت به صدور سند اقدام كند.  

رفع زمين خواري با تعيين تكليف اراضي دولتي

اجرايطرحكاداستر؛كابوسزمينخواران

تصوير شهر در شبكه های مجازي

نگرانيشهرداريازتأثيرلايحهبرنامهششم
بردرآمدهايپايداركلانشهرتهران

معاون ش�هردار ته�ران از رش�د ۴۰ درص�دي درآمدهاي پايدار ش�هرداري 
در 1۰ س�ال گذش�ته خب�ر داد و گف�ت: در ح�ال حاض�ر س�هم درآمدهاي 
ناپاي�دار ش�هرداري ته�ران ح�دود 6۰ درصد اس�ت كه ب�ا ن�گاه كنوني به 
ارزش افزوده در برنامه شش�م توس�عه در اين باره نگراني هاي�ي وجود دارد. 
ناصر اماني با بي��ان اينكه درآمدهاي پايدار ش��هرداري در ابت��داي اين دوره از 
مديريت شهرداري يعني از س��ال ۸۴ حدود ۱۳ درصد بوده اس��ت، ادامه داد: 
اقدامات مديريت شهري سبب ش��د تا درآمدهاي پايدار ش��هرداري نسبت به 
گذشته رشد قابل توجهي داشته باشد به طوري كه در ۱۰ سال گذشته ۴۰ درصد 

افزايش پيدا كرده است. 
وي با ابراز نگراني از اجرايي ش��دن لايحه اي كه دولت براي برنامه ششم به مجلس 
ارائه كرده است، افزود: اين لايحه تغييراتي اساسي در بخش ارزش افزوده را مطرح 
كرده كه در صورت تصويب آن توسط مجلس، سهم شهرداري تهران از ماليات در 
ارزش افزوده به بودجه عمومي تبديل و از طريق خزانه و شوراي برنامه ريزي استان 

توزيع مي شود. 
معاون شهردار تهران ادامه داد: به طور حتم اگر اين لايحه تصويب و اجرايي شود، 
درآمدهاي پايدار همه شهرداري هاي كلانشهرها همانند شهرداري تهران تحت 

تأثير قرار خواهد گرفت و با كاهش جدي اين درآمدها مواجه خواهيم شد. 
اماني اضافه كرد: البته شهرداري تهران پيرامون اين موضوع در حال رايزني با 
دولت و همچنين نمايندگان مجلس شوراي اسلامي است تا بتوانيم از وقوع اين 

اتفاق جلوگيري كنيم و روند فعلي قانون ارزش افزوده ادامه پيدا كند. 
    جزئيات كاهش قيمت بليت »مترو« در ساعات غير پيك

معاون حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران درمورد پيشنهاد كاهش قيمت بليت 
در ساعات غيرپيك مترو توضيحاتي را ارائه كرد. 

مازيار حسيني در مورد سرانجام طرح معاونت حمل و نقل در خصوص كاهش 
قيمت بليت مترو در س��اعات غير پيك با اش��اره به وضعيت ازدحام مسافران 
مترو در هنگامه صبح و عصر گفت: يكي از روش هاي مرسوم در توزيع ساعات 
پيك از حالت نقطه اي، تش��ويق مردم به انتقال زمان سفر خود از ساعات پيك 
به محدوده هاي زماني قبل و بعد از پيك است كه اعمال سياست هاي تشويقي 
و كاهش قيمت در محدوده زماني مد نظر و بعضاً افزايش قيمت در ساعت اوج 

مرسوم است. 
وي با بيان اينكه يكي از روش ها براي تش��ويق مردم جهت استفاده از مترو در 
ساعات غيرپيك، كاهش قيمت بليت است، گفت: در حال حاضر شركت بهره 
برداري مترو در حال انجام اقدامات مطالعاتي اس��ت ك��ه از منظر حقوقي اين 
مسئله نيز مورد بررسي قرار خواهد گرفت كه اگر نياز به اخذ مصوبه از شوراي 

شهر داشته باشد در قالب لايحه اي تقديم شورا شود. 
معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران با بيان اينكه در مترو شاهد ازدحام 
مسافران در هنگام صبح و عصر هستيم كه بايد با انجام اقداماتي زمان سفر مردم 
مديريت ش��ود، اظهار كرد: براي ترغيب مردم براي تغيير زمان پيك مترو بايد 

بسته هاي تشويقي در نظر گرفته شود. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه به طور ميانگين امكان دارد چند درصد قيمت بليت 
كاهش يابد، گفت: كاهش قيمت بليت در ساعات غيرپيك، در كشورهاي مختلف 
متفاوت است و در ايران حتي اگر تا ۵۰ درصد نيز كاهش داده شود در مجموع 
مي تواند مقرون به صرفه براي طرفين باشد، هر چند كه اجراي اين موضوع نياز 
به كار كارشناس��ي دقيق و كسب مجوز هاي لازم از ش��ورا دارد اما دقت داشته 
باشيد كه اين پيشنهاد تنها براي بازه زماني نزديك به پيك يعني حدود نيم تا 

يك ساعت قبل و بعد پيك در نظر گرفته مي شود. 

چمران:تفويضاختياراتدولتبهاستانداريها
برايشهرداريهاهماجراشود

چابك س�ازي و تمركززدايي دول�ت و تفويض 
برخي اختيارات به استانداري ها مورد استقبال 
رئي�س ش�وراي ش�هر ته�ران ق�رار گرفت. 
مهدي چمرا ن، رئيس ش��وراي اس��لامي شهر 
تهران در دويست و نود و يكمين جلسه شورا با 
ابراز خوشحالي از اينكه به تازگي دولت برخي 
از مسئوليت هايش در استان ها را به استانداران 
واگذار كرده اس��ت، گفت: اميدواريم دولت در 
خصوص شهرداري ها نيز همين نظر را داشته 

باشد، چراكه ورود هر چه بيشتر وزارت كشور و سازمان شهرداري ها به ساختار 
شهرداري موجب دولتي تر شدن شهرداري ها خواهد شد. 

وي افزود: بر اساس اين فلسفه امور محلي بايد به مديريت محلي سپرده و اميدواريم 
امور شهري به شهرداري ها واگذار شود. 

چم��ران با اش��اره به موض��وع كميس��يون هاي مش��ترك تصريح كرد: تش��كيل 
كميسيون هاي مش��ترك بارها به دلايل مختلف لغو شد كه در تلاشيم بار ديگر در 

دستور كار قرار گيرد. 
رئيس شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به اينكه با آقاي دكتر عارف نيز ديدارهاي 
حضوري داشته تا هر چه زودتر جلسه مشتركي با مجمع نمايندگان استان تهران 
مجلس نيز جلسات مش��تركي برگزار ش��ود، خاطرنش��ان كرد: اميدواريم بعد از 
تعطيلات مجلس يا قبل از آن اگر نمايندگان مرخصي نباشند، اين جلسه مشترك 

را برگزار كنيم. 
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    شهر من 

 اين كودک خيابانی هم در كنار كيوسك مطبوعات خواب های خوش می بيند 

بیژن  یانچشمه
   گزارش


